
	

Minuta	nr.	7	
a	ședinței	GTL	Control	HIV/SIDA/ITS	

	
Data:	23	Septembrie		2022,	ora	13:00	
Locul	ședinței:	on-line	(zoom	meeting)	
Participanți:		
	
Membri	GTL	cu	drept	de	vot	
1.	Iurie	Climașevschi,	SDMC		
2.	Irina	Barbîroș,	ANP		
3.	Alexander	Goncear,Centru	SIDA,	Tiraspol		
4.	Svetlana	Plămădeală,	UNAIDS		
5.	Ludmila	Untură,	Liga	PTH		
6.	Veaceslav	Mulear,	CI	Genderdoc	M		
7.	Alina	Cojocari,	Inițiativa	Pozitivă		
8.	Silvia	Stratulat,	ANSP		
9.	Tatiana	Cotelnic,	Centrul	PAS	
10.	Violeta	Teutu,	IP	UCIMP	DS	
	

Invitați:	
1. Tudor	Vasiliev	
2. Poverga	Ruslan	
3. Tatiana	Costin	
4. Doina	Rotaru	
5. Igor	Chilcevschii	
6. Victor	Volovei		
7. Tudor	Vasiliev	
8. Mariana	Macari	
9.											Vitalii	Robinciuc	
	
	

	
Agenda	ședinței:	
	
Subiectul	#	1	 Context	și	dezbateri	(opțiuni/propuneri	din	partea	participanților)	
Discutarea	ratificării	
serviciilor	de	prevenire	
HIV(costificările	noi)	

DM	Poverga	a	informat	că	Fondul	global	a	confirmat	că	costurile	actuale	
reprezintă	o	amenințare	la	adresa	serviciilor	de	calitate.	Și	ei	înțeleg,	de	
asemenea,	pierderea	de	personal	din	cauza	inflației.	Ca	soluție:	există	un	
indicator	acoperit,	există	un	indicator	principal,	se	face	un	calcul	care	indicator	
trebuie	încă	atins.	În	continuare,	deficitul	este	calculat	pe	baza	diferenței	dintre	
cocsificarea	veche	și	cea	nouă,	se	formează	noi	linii	bugetare	pentru	a	plăti	
pozițiile	prioritare.	DM	Poverga	a	menționat	că	a	doua	prioritate	pentru	re-
bugetare	este	serviciile	pentru	consumatorii	de	droguri	non-injectabili.	O	altă	
componentă	a	serviciului	este	serviciile	online,	o	aplicație	mobilă	pentru	
pacienți.	Bugetul	cu	noi	tarife	va	fi	pregătit	și	trimis	până	luni.	DN	Iațco	a	
menționat	că	aplicarea	noilor	formule	de	re	calcul	va	fi	pentru	ultimul	
trimestru	2022	și	pentru	2023	
DM	Vasiliev	a	informat	că	situația	la	capitol	terapia	cu	metadonă	și	
buprenorfină	este	alarmantă,	au	scăzut	numere	de	vizite	esențial,	a	scăzut	
costul	unei	vizitei.	Serviciu	de	metadonă	trebuie	să	fie	fortificat.	DM	Vasiliev	a	
subliniat	argumentarea	necesității	cu	majorării	numărului	de	cazuri	prin	toată	
republica	așa	și	unei	vizite	care	stă	la	baza	formării	prețurilor.	
DN	Rotaru	a	informat	că	acum	este	în	proces	elaborarea	bugetului	pentru	toate	
fondurile	CNAM	pentru	anul	2023.	Dna	Rotaru	a	propus	lui	DM	Vasiliev	de	a	
stabili	o	ședință	pentru	a	discuta	estimările,	câte	vizite	și	în	ce	teritorii	trebuie	
să	fie	bugetate	pentru	anul	2023,	după	ce	va	fi	discutat	cu	MS	costificările.	



DN	Rotaru	a	informat	costurile	pentru	servicii	de	profilaxie	urmează	să	fiu	
aprobate	până	la	finele	2023	și	vor	fi	aprobate	prin	ordin	comun	de	MS	și	
CNAM.	
	
Cu	referire	la	costurile	pachetelor	de	servicii	pentru	prevenirea	HIV,	
reprezentanții	UCIMP	(V.	Volovei,	V.	Teutu,	si	N.	Ivanov)	au	enuntat	
urmatoarea	pozitie:	

• RP	este	de	acord	ca	inflatia	a	afectat	mult	costurile	serviciilor	
contractate	in	2022	pe	toate	componentele/interventiile	grantului,	
inclusiv	cele	care	presupun	si	salarizarea	sau	remunerarea	
personalului/consultantilor	pentru	prestari	servicii;	

• RP	este	in	proces	activ	de	discutii	a	subiectului	dat	cu	FG,	si	LFA.	Se	
asteapta	raspunsul	LFA	pe	marginea	studiului	regional	privind	
salarizarea	personalului.			

• RP	va	considera	efectele	si	posibilitatile	de	mitigare	a	inflatiei	pentru	
activitatile	din	anul	2023,	in	baza	economiilor	curente.			

• RP	nu	poate	garanta	„compensarea”	pachetelor	de	servicii	prestate	de	
ONG-uri	in	Q4,	2022,	tinand	cont	de	necesitatea	si	procedura	complexa	
de	rebugetare	a	activitatilor	si	aprobarea	acesteia	de	catre	FG	(care	de	
obicei	dureaza).	In	plus,	indicatorii	anuali	nu	sunt	omogen/identic	
realizati	de	ONG-uri	per	trimestru	sau	semestru,	iar	validarea	
indicatorilor	se	face	semestrial.	Respectiv,	ajustarea	costurilor	in	Q	4,	
inevitabil,	va	crea	inechitate	intre	ONG-uri,	ceea	ce	nu	este	admisibil.	
RP	asteapta	o	lista	finala/comprehensiva	a	tuturor	activitatilor	
propuse	de	partenerii	din	HIV	pentru	realizare	din	contul	economiilor	
curente	pentru	a	le	putea	cat	mai	repede	planifica,	aproba	cu	FG	si	
implementa.	
Dl	Volovei	a	subliniat	că	in	timpul	vizitei	D-nei	Tsovinar	cu	ministru	
Ala	Nemerenco	,au	fost	discutate	si	problemele	in	jurul	activitatilor	de	
elaborare	a	sistemelor	informationale	SIMETA	HIV	si	TB.Reesind	din	
complexitatea	acestei	activitati,precum	si	din	necesitatea	integrarii	
acestor		doua	subsisteme	in	sistemul	informational	medical	integrat	
,care	la	rindul	lui	va	fi	o	parte	a	sistemului	E-Guvernare,sa	convenit	ca	
sa	fie	rezervata	o	suma		din	economiile	Grantului	Consolidat		(se	va	
calcula	precis	de	catre	specialist)	pentru	finisarea	acestui	bloc	de	
activitati.Unica	conditionalitate	va	fi	ca	investitiile	sa	nu	fie	in	
detrementul	SYMETA	HIV	si	TB.	Aciasta	conditionalitate	va	fi	inclusa	
in	recomandarile	FG	catre	RP	dupa	vizita	Managerului	de	
Tara.Totodată,	V.	Teutu	a	apreciat	discuțiile	ce	tin	de	extinderea	
serviciului	TSO,	cu	implicarea	CNAM	si	MS,	tinand	cont	si	de	
angajamentele	tarii	in	acent	sens	planificate	in	grantul	curent	al	FG.		

	
Decizii/recomandări:	 S-a	aprobat:	S-a	aprobat:	Dna	Marandici	va	transmite	calculele	efectuate	

referitor	de	costuri	pachetelor	de	prevenire,	luând	în	considerație	si	inflația	
economica	și	argumentarea	acestora.	

Subiectul	#	2	 Context	și	dezbateri	(opțiuni/propuneri	din	partea	participanților)	



Crearea	grupului	de	
lucru	CNAM	
pentru	sincronizarea	
proceselor	de	finanțare	

DN	Rotaru	a	informat	că	este	pregătit	draftul	de	dispoziție	pentru	formarea	
grupului	de	lucru	pentru	sincronizarea	proceselor	de	finanțare.	Membrii	
grupului	sunt	selectați,	în	grup	vor	fi	incluși	reprezentanți	de	la	CNAM,	MS,	PN-
HIV/TB,	ONG	
Dna	Plamadeala	a	propus	de	a	se	întâlni	în	componența	grupului	pentru	
ajustarea	mecanismului	de	procurarea	serviciilor,	de	a	repartiza	
responsabilitățile	și	terminii	de	realizare.		
	

Decizii/recomandări:	
	

S-a	aprobat:	De	a	organiza	ședința	de	lucru	care	va	lucra	pentru	sincronizarea	
proceselor	de	finanțare.		

Subiectul	#	3	 Context	și	dezbateri	(opțiuni/propuneri	din	partea	participanților)	
Diverse	 Dna	Plămădeală	a	informat	că	este	format	pe	platforma	parlamentară	câteva	

grupuri	de	lucru,	care	încearcă	să	răspundă	la	mai	multe	aspecte	legate	de	
consumul	de	droguri.	Grupul	este	la	etapa	de	elaborare	a	unei	cartografieri	care	
o	să	arate	care	este	acoperirea,	care	sunt	lipsurile	de	finanțare.	DN	Plămădeală	
a	subliniat	că	CNAM	trebuie	să	fie	implicat	în	acest	grup	de	lucru,	DN	
Plămădeală	a	solicitat	ca	să	fie	delegată	o	persoană	de	la	CNAM.		

Decizii/recomandări:	 S-a	aprobat:	DN	Plămădeală	a	solicitat	ca	să	fie	delegată	o	persoană	de	la	CNAM	
care	va	face	parte	de	grup	de	lucru.	

Subiectul	#	4	 Context	și	dezbateri	(opțiuni/propuneri	din	partea	participanților)	
Diverse	 DN	Stratulat	a	informat	că	secretariatul	CNC	planifică	să	realizeze	o	vizită	de	

monitorizare	în	octombrie	2022	la	locul	de	implementate	a	granturilor	FG.	La	
propunerea	UCIMP,	pentru	vizitele	de	supervizare	a	grantului	FG	in	sem.	1,	
2022,	se	propune	cate	o	vizita	la	unitățile	de	coordonare	a	programelor	
nationale	de	control	TB	si	HIV	(UC	PN).	In	cadrul	acestor	vizite,	membrii	
CNE/CNC	vor	discuta	rezultatele	procesulului	de	implementare	a	activitatilor,	
care	sunt	realizate	sau	coordonate	de	UN	PN.	

Decizii/recomandări:	 S-a	aprobat:	Membrii	GT	au	agreat	locatiile	pentru	vizitele	respective	
Subiectul	#	5	 Context	și	dezbateri	(opțiuni/propuneri	din	partea	participanților)	
Diverse	 DN	Teutu	a	informat	că	sunt	binevenite	ca	organizațiile	care	prestează	

serviciile	de	reducerea	a	riscurilor	să	obțină	certificate	de	utilitate	publică.	
Decizii/recomandări:	 S-a	aprobat:	Membrii	grupului	au	luat	act	
	

	

	

	

Secretarul	GTL:	Alina	Cojocari			

Șeful	GTL:	Iurie	Climașevchi	


